

English
(for French see below)

50th Anniversary of COPIC

Mr. President of the Republic of Portugal,
Professor Dr. Marcelo Rebelo de Souza
Mr. President of the Religion Freedom Commission,
Dr. José Vera Jardim
Mr. President of the Communion of Protestant Churches in Latin Countries,
Reverendo Alfredo Abad
Mr. President of the Portuguese Episcopal Conference,
Dom. José Ornelas Carvalho
Mr. President of the Evangelical Alliance of Portugal,
Dr. António Calaim
Mr. President of the Council of Christian Churches of Portugal, Dom Jorge Pina Cabral
Excellencies, Eminencies,
Dear guests in your ranks and capacities,

It is a great honour and an occasion of deep gratitude to participate in this service celebrated at the occasion of the 50th anniversary of the foundation of the Council of Christian Churches in Portugal. The theme of this celebration evokes the bond of unity, which binds the followers of Christ to one another in love and hope. A bond of fraternity and hope that is not limited to them alone, but that embraces humanity and the living world in its aspiration to live in peace and justice.

Therefore, I am particularly pleased to bring to you, the members of the Council of Christian Churches of Portugal, and to the distinguished guests invited to this celebration, the very fraternal greetings of the Conference of European Churches (CEC), an organisation of ecumenical cooperation founded in 1959, in the midst of a Europe still ravaged by the Second World War, and caught up in the geo-political tensions that divided the countries of the East and the West for decades. CEC was founded precisely to affirm the unity of Christians, the link between the churches present in these divided countries, on both sides of the Iron Curtain. Therefore, reconciliation, peace and unity are at the heart of the message it promotes. CEC is today raising the voice of 114 churches from more than 40 European countries, Protestant, Anglican and Orthodox churches, to the European institutions, the European Union and the Council of Europe. And we do so in deep communion with the Commission of European Bishops' Conferences, representing our Catholic sisters and brothers. Indeed, how could the Churches' call for reconciliation and unity be credible if they were not able to witness to each other in a spirit of brotherhood and unity?

Recently, in the frame of the Portuguese Presidency of the European Union, together with Cardinal Hollerich, President of COMECE - who has asked me to convey his fraternal greetings

to you - we had the opportunity to meet with the Minister of State and European Affairs, Mr. Augustos Santos Silva, and to express our appreciation of the priorities proposed by Portugal for this Presidency of the European Union. I would like to emphasise here, Mr President of the Republic, how much the Christian Churches welcome the outcome of the social summit in Porto, which included in the mechanisms for economic recovery not only the principle of energy transition towards a sustainable economy that is more respectful of the environment, but also the desire to work for greater social justice through training, education and social protection, in order to significantly reduce the number of poor people in Europe. We were also able to express the deep concern of the Churches for the new migration pact of the European Union, which from our point of view renews a previous political line and does not take into account the humanitarian emergency that is being lived (died) in the Mediterranean and in the hotspots. Bishop Brás da Silva Martins and Bishop Jorge Pina Cabral were able to address the issue of partnership relations with Africa, and in particular the situation in Mozambique, which is particularly concerning. One of the issues that currently concerns the Churches in Europe is that of religious freedom. The need to strengthen security laws in European countries regularly results in a complication of the exercise of religious freedom, especially for minority or non-indigenous churches. In their work with the European authorities, CEC and COMECE pay particular attention to this issue, which in the process of secularisation of European societies seems to be becoming more and more sensitive. It is not only a matter of defending interests, rights and freedoms, but also of asserting a vision of life in society for women and men.

Since we are celebrating the 50th anniversary of the Council of Christian Churches in Portugal, as we are talking about ecumenism and the spirit of unity, I must mention the 20th anniversary of Charta Oecumenica which CEC and COMECE are celebrating this year. The Charta Oecumenica is the result of the awareness that Churches cannot claim to make a credible contribution to social and societal problems until they are able to reach agreement and consensus among themselves. With the Charta, the European Churches, conscious of the need to overcome their divisions and conflicts, have a solid basis for strengthening their witness to the Gospel by enhancing the credibility of their ethical contributions and challenges in societal debates. Furthermore, the Charta aims to make available to the churches and all Christians in Europe the fruits of ecumenical dialogues and theological work in order to stimulate the life, prayer and action of the ecumenical movement.

These "Guidelines for Growing Collaboration among the Churches in Europe" remind us first of all that unity is a gift of God, given in Christ, and that in faith the churches and Christians have the vocation to discover and welcome this unity. The Charta Oecumenica then develops the path towards a fuller and more visible communion of the churches in Europe, especially through common evangelisation, life, action and prayer. Finally, it outlines the perspectives and commitments of the Churches in their common responsibility in Europe, at the level of European construction, dialogue with cultures, for the safeguarding of creation, the development of communion with Judaism, relations with Islam and dialogue with ideologies and philosophical movements. Of course, the Charta needs to be updated to take better account of the social, societal, political and ecclesial changes that we have undergone over the last 20 years, but it remains a real milestone on the road to Unity, a source of inspiration and hope.

I would like to conclude by welcoming the signing of the Memorandum of Understanding "Eco Churches Portugal programme" which aims to promote the ethics of sustainability. To care for creation is a core issue, not only for Churches, not only for CEC and COMECE, but for all

humanity. The Holy Scripture teaches us that the living world is not only God's work, but also lives in a community of destiny. The salvation of humanity and the salvation of creation is everyone's responsibility and requires the conversion of each individual. The pandemic crisis that the world is experiencing illustrates this in its own way. I wish this project every success, and express the wish that it will be a strong and significant sign of the social commitment of the Churches and Christians, and that it will thus bear witness to the love and hope that unite us.

Thank you for your attention.

Rev Christian Krieger,
President of the Conference of European Churches
11 June 2021

Français

Monsieur le président de la République du Portugal, Professor Dr. Marcelo Rebelo de Souza

Monsieur le président de la Religion Freedom Commission, Dr. José Vera Jardim

Monsieur le Président de la communion des Églises protestante des pays latin, Reverendo Alfredo Abad

Monsieur le président de la Conférence Épiscopale du Portugal, Dom. José Ornelas Carvalho

Monsieur le président de l'Evangelical Alliance du Portugal, Dr. António Calaim

Monsieur le Président du Conseil des Églises Chrétiennes du Portugal, Dom Jorge Pina Cabral

Chers invités en vos rangs et qualités

C'est un honneur et une occasion de profonde reconnaissance que de participer à ce culte célébré pour le 50^{ème} anniversaire de la fondation du Conseil des Églises Chrétiennes du Portugal. Le thème de cette célébration évoque le lien d'unité, qui lie les disciples du Christ les uns aux autres, dans l'amour et dans l'espérance. Un lien de fraternité et d'espérance qui n'a pas vocation à se limiter à eux seuls, mais à embraser l'humanité et le monde vivant dans son aspiration à vivre en paix et en justice.

C'est pourquoi je suis particulièrement heureux de vous apporter, à vous les membres du Conseil des Églises Chrétiennes du Portugal, à vous les distingués invités à cette célébration, les très fraternelles salutations de la Conférence des Églises Européennes, une organisation de coopération œcuménique fondée en 1959, en plein cœur d'une Europe encore ravagée la seconde guerre mondiale, et en prise avec les tensions géopolitiques qui divisèrent les pays de l'Est et ceux de l'Ouest durant des décennies. La CEC a précisément été fondée, pour affirmer l'unité des Chrétiens, le lien entre les Églises présentes dans ces pays divisés, de part et d'autre du rideau de fer. De ce fait, la réconciliation, la paix et l'union sont au cœur du message qu'elle promeut. La CEC est aujourd'hui porteur auprès des institutions européennes, de l'Union Européenne tout comme du Conseil de l'Europe, de la parole de 114 Églises, issue de plus de 40 pays européens, des Églises protestantes, anglicanes, orthodoxes. Et nous le faisons en profonde communion avec la Commission des Conférences Épiscopales européennes, représentant nos sœurs et frères catholiques. En effet, comment le plaidoyer des Églises pour la réconciliation et l'unité pourrait-il être crédible, si ces dernières n'étaient pas à même de témoigner entre elle d'un esprit de fraternité et d'unité.

Ainsi, tout récemment, dans le cadre de la présidence portugaise de l'Union Européenne, avec le Cardinal Hollerich, président de la COMECE – qui me charge de vous transmettre ses fraternelles salutations –, nous avons eu l'occasion de rencontrer le Ministre des affaires d'État et Européennes, Monsieur Augustos Santos Silva, et dire l'appréciation qui était la nôtre des axes proposés par le Portugal pour cette présidence de l'Union Européenne. Je me permet de souligner ici, M. le président de la République, combien les Églises Chrétiennes saluent le résultat du sommet social de Porto qui a inscrit dans les mécanismes de relance économique non seulement le principe de la transition énergétique vers une économie durable et plus respectueuse de l'environnement, mais également la volonté d'œuvrer pour plus de justice sociale par le moyen de la formation, de l'éducation, de la protection sociale afin de réduire significativement le nombre de pauvres en Europe. Nous avons également pu exprimer la

consternation des Églises pour le nouveau pacte migratoire de l'Union européenne, qui de notre point de vue reconduit une ligne politique antérieure et ne prend pas en compte l'urgence humanitaire qui se vit (se meure) en méditerranée et dans les hotspot. Bishop Brás da Silva Martins et Bishop Jorge Pina Cabral ont pu aborder la question des relations de partenariat avec l'Afrique, et notamment la situation du Mozambique particulièrement préoccupante. Un des sujets qui préoccupe actuellement les Églises en Europe est celui des libertés religieuses. La nécessité de renforcer les lois sécuritaires dans les pays européens se traduit régulièrement par une complication de l'exercice de la liberté religieuse, notamment pour les Églises minoritaires ou non autochtones. Dans leur travail auprès des instances européenne, CEC et COMECE portent une attention particulière à cet enjeu, qui dans le processus de sécularisation des sociétés européennes semble devenir de plus en plus sensible. Il ne s'agit pas de seulement de défendre des intérêts, des droits, des libertés, mais de faire valoir une vision de la vie en société des femmes et des hommes.

Puisque nous célébrons le 50^{ème} anniversaire du Conseil des Églises Chrétiennes du Portugal, puisque nous parlons d'œcuménisme et d'esprit d'unité, il me faut mentionner le 20^{ème} anniversaire de la Charta oecumenica que la CEC et la CCEE célèbrent cette année. La *Charta oecumenica* résulte de la conscience que les Églises ne peuvent prétendre apporter une contribution crédible aux problèmes sociaux et sociétaux tant qu'elles ne sont pas en mesure de s'entendre et de parvenir un consensus entre elles. Avec la Charta, les Églises européennes, conscientes de la nécessité de dépasser leurs divisions et conflits, se dotent d'une solide base de travail pour conforter leur témoignage de l'Évangile en renforçant la crédibilité de leurs contributions et interpellations éthiques dans les débats sociétaux. Qui plus est, la Charta vise à mettre à la disposition des Églises et de tous les chrétiens en Europe le fruit des dialogues œcuméniques et du travail théologique dans le but de stimuler la vie, la prière et l'action du mouvement œcuménique.

Ces « lignes directrices en vue d'une collaboration croissante entre les Églises en Europe » nous rappelle tout d'abord que l'unité est un don de Dieu, donné en Christ, et que dans la foi, les Églises et les Chrétiens ont vocation à découvrir et accueillir cette unité. La Charta oecumenica développe ensuite le chemin vers une plus pleine et plus visible communion des Églises en Europe, notamment par le moyen d'une évangélisation, d'une vie, d'un agir et d'une prière communes. Elle esquisse enfin les perspectives et les engagements des Églises dans leur responsabilité commune en Europe, au niveau de la construction européenne, du dialogue avec les cultures, pour la sauvegarde de la création, du développement de la communion avec le Judaïsme, des relations avec l'Islam et du dialogue avec les idéologies et mouvements philosophiques. Certes, la Charta mérite d'être actualisée pour mieux prendre en compte les évolutions sociales, sociétales, politiques et ecclésiales que nous avons connu durant ces 20 dernières années, mais elle demeure un véritable jalon sur le chemin de l'Unité, porteur de souffle et d'espérance.

Je voudrais conclure ce propos en saluant la signature prévue durant cette célébration du Protocole d'accord « Eco Churches Portugal programme » qui vise à promouvoir l'éthique de la durabilité. Prendre soin de la création est une question centrale, non seulement pour les Églises, pas uniquement pour la CEC et COMECE, mais pour toute l'humanité. L'écriture sainte nous enseigne que le monde vivant, non seulement est l'œuvre de Dieu, mais aussi qu'il vit une communauté de destin. Le salut de l'humanité et le salut de la création est l'affaire de tous et exige la conversion de chacun. La crise pandémique que le monde traverse l'illustre à sa manière. Je souhaite plein succès à ce projet, et formule le vœu qu'il soit un geste

fort et significatif de l'engagement social des Églises et des Chrétiens, et qu'ainsi il témoigne de l'amour et de l'espérance qui nous uni.

Je vous remercie pour votre attention.

Pasteur Christian Krieger
Président
Conférence des Eglises Européennes